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UDRŽITELNÝ ROZVOJ KRAJINY A SÍDEL
ZÁVĚREČNÁ KONFERENCE PROJEKTU OPVK A VÝSTAVA PROJEKTŮ
STUDENTŮ FAKULTY ARCHITEKTURY VYSOKÉHO UČENÍ TECHNICKÉHO Z LET 2011 A 2012 

inovovány předměty,
jejichž výuku na Fakul-
tě architektury zajiš-
ťuje, i o tom, jak na ni 
studenti reagují. Popsal 
udržitelný trend zahuš-
ťování měst a dokládal 
ho jak na příkladech 
kvalitní architektury ze
zahraničí, tak na úspěš-
ných a oceněných pra-
cích studentů.
Na téma udržitelné-
ho rozvoje v práci ar-
chitekta a urbanisty 
a tvorby urbánního 
prostředí s akcentem 
na sociální rozměr udr-
žitelnosti se ve svém příspěvku zaměřil 
doc. Ing. arch. Maxmilián Wittmann, 
Ph.D. Své teoretické poznatky doku-
mentoval bohatými zahraničními zku-
šenostmi především z prostředí Sever-
ní Ameriky, konkrétně z měst Chicago 
a Las Vegas. Představil pozadí historic-
kého vývoje těchto měst, pozitivní i ne-
gativní stránky jejich současného stavu 
i vize jejich vývoje do budoucnosti.
Dopolední blok uzavřela svou přednáš-

kou Zdravé domy, 
zdravá sídla profe-
sorka Hana Urbáš-
ková. Náhled na vý-
voj sídel prezentovala 
nejprve z globálního 
pohledu – poukázala 
na řadu problémů je-
jich současného roz-
voje a prezentovala 
možnosti budoucího 
vývoje podle zásad 
udržitelného rozvoje 
s důrazem na hledá-
ní nových alternativ-
ních zdrojů energie,
které popsala na kon-

Konference se konala v novobarok-
ní aule rektorátu VUT a byla zahá-
jena děkanem Fakulty architektury 
doc. Ing. Josefem Chybíkem, CSc. Ten 
ve svém úvodním příspěvku stručně 
představil fakultu i projekt Trvale udr-
žitelná sídla a ocenil výsledky, jichž 
bylo v rámci řešení projektu dosaženo.
Hlavní řešitelka projektu prof. Ing. arch.
Hana Urbášková, Ph.D. jako moderá-
torka konference poděkovala za podporu 
a odbornou pomoc vedení Ústavu územ-
ního rozvoje, a jako dalšího přednáše-
jícího uvedla Ing. arch. Petra Nováka, 
manažera projektu, který podrobně in-
formoval o celém průběhu řešení projek-
tu OPVK Trvale udržitelná sídla a také 
o všech jeho výstupech a výsledcích.

Další přednášku nazvanou Udržitelný 
rozvoj měst prezentoval prof. Ing. arch. 
Jan Koutný, CSc. Účastníky konferen-
ce v ní seznámil s rozvojem měst v prů-
běhu minulých staletí až po současnost, 
a v závěru prezentoval i aktuální trendy 
udržitelného rozvoje měst.
V dalším příspěvku nazvaném Kom-
paktní město informoval doc. Ing. arch. 
Karel Havliš o formě, kterou byly

krétním příkladu města Masdar budo-
vaného v poušti ve Spojených arab-
ských emirátech.
V závěru dopoledního bloku konferen-
ce pozvala paní profesorka Urbášková 
všechny účastníky na vernisáž výstavy 
studentských prací, jež vznikly v prů-
běhu prvních dvou semestrů pilotního 
ověřování výuky podle inovovaného 
bakalářského a magisterského studijní-
ho programu na FA VUT v Brně. 

Vernisáž se konala v sousedním pří-
sálí a spolu s občerstvením nabídla 
hostům možnost seznámit se na vy-
stavených panelech s vybranými ba-
kalářskými, diplomovými a ateliéro-
vými pracemi studentů.
Odpolední část konference zahájila 
přednáška docenta Josefa Chybíka na-
zvaná Energeticky úsporná výstavba, 
v níž poukázal především na potřebu 
zvyšování stavebně technické kvali-
ty současné tuzemské výstavby a pre-
zentoval zahraniční příklady esteticky 
kvalitní, ekologické a současně vysoce 
energeticky úsporné architektury.
Tématu udržitelné krajiny se v závě-Fo

to
 ©

 P
et

r N
ov

ák

Fo
to

 ©
 T

am
ar

a 
Bl

at
ov

á

V rámci zakončení projektu Operačního programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost (OPVK) Trvale udržitelná sídla 
(CZ.1.07/2.2.00/15.0485) se uskutečnila dne 17. ledna 2013 v prostorách rektorátu Vysokého učení technického v Brně 
konference nazvaná Udržitelný rozvoj krajiny a sídel. Konferenci doprovázela výstava studentských prací, jež vznikly 
v průběhu prvních dvou semestrů pilotního ověřování výuky podle inovovaného bakalářského a magisterského studijního 
programu na Fakultě architektury VUT v Brně. 
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rečné přednášce věnoval doc. Ing. arch. 
Jiří Löw, CSc., který poutavým způso-
bem poukázal na zajímavé souvislosti 
mezi způsoby zásahů člověka do kraji-
ny v současné době i v dobách dávno 
minulých.
Neotřelost jeho myšlenek motivovala 
k vystoupení profesora Mojmíra Ky-
selku, jenž účastníkům popsal svůj ná-

zor na toto téma. Pokračující diskuse 
pak probíhala na výstavě v přísálí až 
do pozdních odpoledních hodin. 

Ing. arch. Petr Novák
věcný manažer projektu OPVK

FA VUT v Brně

PAVEL HNILIČKA: SÍDELNÍ KAŠE
INFORMACE O KNIZE

tvorbě místa, v níž je jen málo příkladů 
regulačních plánů. Rozhodl jsem se ale 
původní strukturu knihy ponechat a to-
muto tématu se plně věnovat v dalším 
chystaném titulu.

Na jednu stranu mě velmi znepoko-
juje, že rozmach sídelní kaše nabral 
na větší intenzitě, na druhou stranu mě 
těší, kolik významných lidí se tímto 
problémem zabývá. Díky této knížce 
jsem se seznámil s řadou inspirativních 
lidí, kteří se aktivně vývojem měst-
ského osídlení zabývají. Z nich bych 
rád jmenoval architekta Jana Jehlíka, 
vedoucího Ústavu urbanismu z Fakulty 
architektury Českého vysokého učení 
technického, architekta Ivana Plicku, 
pro nějž jsem měl to potěšení v téže 
škole několik semestrů pracovat jako 
asistent, architekta Romana Kouckého, 
kterého považuji za jednoho z před-
ních myslitelů v otázkách stavby měst, 
Martina Ouředníčka z Přírodovědecké 
fakulty Univerzity Karlovy, jenž vede 
portál Suburbanizace.cz, a mnoho dal-
ších, včetně těch, které znám jen z je-
jich podnětných textů. Všem vděčím 
za cenné názory a připomínky.
Po prvním vydání jsem byl zván na 
mnoho přednášek, seminářů, konferencí, 
do porot soutěží a absolvoval jsem tolik 
rozhovorů v tištěných a vysílaných mé-
diích, až mě to samotného překvapilo.

Brněnské nakladatelství Host vydalo 
v loňském roce druhé, doplněné vy-
dání knihy architekta Pavla Hniličky
Sídelní kaše s podtitulem Otázky k sub-
urbánní výstavbě kolonií rodinných 
domů. S laskavým svolením autora pře-
tiskujeme jeho úvod ke knize.

Několik poznámek
ke druhému vydání

Když jsem se před dvaceti lety vydával 
jako vášnivý cyklista do okolí Prahy, 
byl jsem překvapený, že si lidé staví 
domy na polích mezi bramborami 
a pšenicí. Úplně osamocené stavby 
často trčely v krajině prapodivným 
způsobem. Místa, kudy jsem rád pro-
jížděl, se obzvlášť na jihu měnila k ne-
poznání. Ve vzduchu voněla čerstvě 
nabytá svoboda a já nechápal, proč si 
lidé dobrovolně volí k bydlení loka-
lity mimo vesnici a mimo město. Proto 
jsem se tomuto tématu věnoval ve své 
postgraduální práci a později je pře-
pracoval do knížky, jejíž druhé vydání 
právě držíte ve svých rukách. Za šest 
let, které uplynuly od prvního vydání 
Sídelní kaše, došlo k určitým změnám, 
a tak jsem text mírně upravil a některé 
pasáže dopracoval. Jádro však zůstává 
stejné. Vůči čtenáři cítím dluh přede-
vším kvůli poslední kapitole věnované 

Je vidět, že téma je ve společnosti pří-
tomné a živé. Zdá se, že jisté změny 
v postojích se již projevují. Nový sta-
vební zákon, ač mnohdy tolik kritizo-
vaný, určitým způsobem na překotný 
suburbánní rozvoj reaguje; stejně tak 
i politika územního rozvoje a další do-
kumenty, jak uvidíme dále. Při jednáních 
se starostkami a starosty městeček a obcí 
v okolí Prahy, kde pracujeme na územ-




